
mokratizirati". »Slovenec" je torej hotel udariti 
po Ganglu, pa je udaril le samega sebe po 
zobeh, če bivši zagovornik splošne in enake 
volilne pravice sedaj iz nje norca brije, je to 
stvar okusa, ako pa misli klerikalni monitor, 
da je s tem, ker je Ganglov predlog dne 19. 
t. m. padel, padla pod klop tudi v tem pred
logu izražena ideja, se silno moti, ker bo ne
popačena splošna in enaka volilna pravica prej
alislej nastopila svojo zmagonosno pot tudi v 
deželne zbore, če bo to klerikalcem ljubo ali 
ne. — Sploh je »Slovenčevo poročilo o tej 
seji deželnega zbora sirovo in n e r e s n i č n o . 
Odgovorna za to sta dr. Lampe in dr. Žitnik, 
ki sta pisala to poročilo. »Slovenec" piše, kakor 
bi bil dr. Šušteršič odgovarjal Ganglu: »Po
slanec Gangl seveda stoji neizprosno in ne
omajano na stališču ženske, ki mokra do kože, 
vedno še kliče: Postriženo ! Postriženo!" — 
Teh besed dr. Šušteršič n i govoril, podtika 
mu jih le jezikavi »Slovencev" poročevalec, ki 
izbija ob tako resnem in velevažnem predmetu 
neumestne in neumne dovtipe! Iz tega se vidi, 
koliko mu je na stvari sami. Vsa debata je 
bila dostojna, to moramo odkritosrčno priznati. 
Izvzeti moramo seveda Jakliča, ki je zaklical 
Ganglu: »Tvoji učitelji so bili vedno proti 
nam, ki smo se borili za splošno in enako 
volilno pravico!" Posl. Gangl mu je seveda 
takoj odgovoril, da to ni res, ker se je »Učit. 
Tov.", glasilo teh „Ganglovih učiteljev", že 
pred leti zavzemal za splošno in enako volilno 
pravico. (Glej »Učit. Tov." z dne 10. febru
arja 1906!) Neresnično je nadalje poročilo 
»Slovenčevo", da je Gangl neutemeljeno na
padal S. L. S. Kdor prebere govor, vidi, da 
ni nikogar napadal, temveč mora pritrditi 
splošni sodbi, da je Ganglov govor v z o r 
d o s t o j n o s t i in s t v a r n o s t i . To 
priznavajo celo njegovi nasprotniki, le tisti ne, 
ki jih je slepila in glušila politiška strast. To 
velja tudi glede Lampetovega medklica, da ni 
mogoče, da bi bili idrijski naprednjaki in so
cialni demokrati solidarni glede Ganglovega 
predloga. Prihodnji teden skliče Gangl v Idriji 
javen shod. Dr. Lampe naj pride tja, pa bo 
videl, kako mislijo Idrijčani, tisti namreč, ki 
so volili Gangla. — V sklepnem govoru je 
omenil deželni predsednik baron Schwarz, da 
se bo moral deželni zbor baviti tudi z regu
lacijo učiteljskih plač. Nujnost te regulacije 
priznavajo sedaj vse stranke, to so povedali 
Ganglu njih zastopniki, treba samo skupnega 
dela, treba samo dobiti vire v pokritje stroškov, 
ki bi po temeljiti regulaciji znašali okroglo 
milijon kron. Do jesenskega zasedanja je 
dovolj časa. Na delo ! 

Ustanovni zbor „Zveze narodnih 
društev na Štajerskem in Koroškem" se 
vrši dne 28. t. m. v Celju v Nar. domu ob 4. uri 
popoldne. Dosedaj je pristopilo že 35 društev, 
med temi tri s Koroškega. To je vsekako lep 
začetek. Pristop k ustanovnemu zboru ima 
vsakdo, glasovati (voliti) pa imajo pravico le 
odposlanci pristopivših društev. Ker je na dnev
nem redu več zanimivih predavanj, je želeti, 
da se ga vsakdo udeleži, kdor le more. — 
28. t. m. je v Skalni kleti prosta zabava z 
godbo,plesom, petjem itd. Kaj pa Kranjska? 
»Zvezo r narodnih društev" že imajo na Gori
škem, Štajerskem in Koroškem, ali naj Kranjska 
zaostane? Ali naj prepustimo mirne duše Kranj
sko klerikalnim mrežam, t. j . »Krščansko soci
jalni zvezi'! Na delo torej, ker resnobni so dnovi! 

Deželni odbornik dr. E. Lampe je v 
velikih skrbeh, kje bo g. deželni predsednik 
dobil denar za izboljšanje učiteljskih plač. Mi 
smo mnenja, če se je dobil denar za izboljšanje 
duhovniških plač, se bo moral dobiti tudi za 
izboljšanje učiteljskih plač; kje, to je pa naloga 
in dolžnost poslancev, v prvi vrsti pa deželnih 
odbornikov. 

Prošnja. Ker moram plačati račun tis
karnici in knjigovezu, prosim vse tiste, ki so 
knjigo » S l e p a l j u b e z e n " sprejeli in ob
držali ter je še niso plačali, da mi blagovolijo 
sedaj 1. j u l i j a g o t o v o p o s l a t i ta 
malenkostni znesek, ki so zaradi njegove nez
natnosti najbrže nanj pozabili. A. P. 

Slava cesarju Francu Jožefu I! Pod 
tem naslovom je izdalo »Društvo za zgradbo 
učiteljskega konvikta" v p r o s l a v o v l a 
d a r s k e 60 l e t n i c e N j . V e l i č a n s t v a 
p r e s v e t l e g a c e s a r j a F r a n c a Jo
ž e f a I. krasno spevoigro, ki jo je za šolske 
slavnosti ob priliki praznovanja in proslavljanja 
cesarjeve vladarske 60 letnice sestavil E m i l 
A d a m i č , učitelj v Kamniku. Partitura, ob
sezajoča 52 strani, z deklamacijami in pod
stavljenim besedilom velja 5 K, s poštnino 
20 h več. B e s e d i l o z a u č e n c e je pa 
izšlo v posebni knjižici, ki velja 20 h. Parti
tura in besedilo za učence se naroča v »Uči
teljski tiskarni". 

Iz Cerkelj pri Krškem. Tukajšna šolska 
mladina proslavi dne 1. julija šestdesetletnico 
cesarjevega vladanja. Govor, petje, deklamacije, 
igre in pogoščenje otrok. 

Učiteljsko društvo postojnskega 
okraja priredi v proslavo 60 letnega vladar
skega jubileja Njega Veličanstva cesarja Franca 
Jožefa I. dne 27. junija 1908 slavnostni kon
cert s prijaznim sodelovanjem slavn. postojn. 
salonskega orkestra v vel. dvorani Narodnega 
hotela v Postojni. Začetek točno ob pol 9. uri 
zvečer. Vstopnina 1 K za osebo. Čisti dohodek 
je namenjen »Učiteljskemu konviktu v Ljub
ljani", zato se preplačila hvaležno sprejemajo. 
Po dokončanem obširnem vzporedu prosta za
bava in ples. 

Deželni zbor kranjski. Naš tovarii 
poslanec je stavil nujni predlog, naj se uvede 
za dež. zbor volilna pravica po principu ena
kosti, splošnosti, direktnosti in tajnosti. Ta 
predlog pa imenuje »Slovenec", ki sta mi 
urednika deželna poslanca dr. Lampe in dr 
Žitnik — TinglTangl! Jako duhovito ir 
smešno obenem! Še ni dolgo tega, ko so se 
klerikalci delali, kakor da bi ne bilo bolj na
vdušenih pristašev splošne in enake volilne 
pravice kakor so oni. No, časi se spreminjajc 
in sedaj klerikalni organ smeši tiste, ki se 
potegujejo za ista načela, ki so jih klerikalc 
sami pred leti proglašali za edino spasonosna 
»Slovenec" pravi, da je prišel Gangl s svojin 
predlogom za sedem let prepozno. S ten 
menda hoče reči, da bi bil takšen predlog pree 
sedmimi leti v zbornici sprejet, če so bil 
klerikalci pred sedmimi leti o tem prepričani 
potem se je čuditi, da niso takoj prišli na dai 
s takim predlogom! Deželni zbor bi imel i 
tem slučaju že leta in leta docela demokrašk 
temelj in ne bilo bi ga treba sedaj šele »de 

Vestnik 


